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Jahodová s Jahodovou si dobře rozumí
SARBEDKA, OSTRAVA

„Škoda, že ještě nemáme název
ulice,“ řekli si novousedlíci
z vedlejší ulice, která navazuje
v Ostravě-Petřkovicích na uli-
ci Jahodovou (v její necelé po-
lovině). „Vlastně větší lítost by
byla, kdyby naši ulici nazvali
jiným názvem,“ pokračovali
v úvaze. A tak pro to něco udě-
lali. Vyrobili si vlastní roz-
cestník, který umístili na po-
zemek jednoho ze sousedů. By-
la to velká sláva i příležitost se
setkat se sousedy. Rozcestník
stojí a Jahodová s Jahodovu si
dobře rozumí. Vždyť je to jen
odbočka. Ale majitelé pozem-
ků mohou mít v adrese stále ten
pěkný název Jahodová ulice. A
navíc je to místo, kde je sraz pro
všechny aktivity pořádané
místním uličním výborem pro

rodiče i děti nejen z této ulice.
Díky za nápad a manuální prá-
ce Ivetě Dočekalové, grafické
zpracování a manuální práce
Aleně Srokové, pouličnímu vý-
boru (pánové Bob, Míla, Aleš)
za přiloženou ruku k dílu k re-
alizaci a každé přítomné rodi-
ně, která si pak své prkénko po-
křtila a přimontovala ke kůlu.Snímky: Alena Sroková

Probihice aneb Konec alkoholiků v Čechách?
GABRIELA STAŠOVÁ

Jistě jste v posledních dnech
zaznamenali náhlá nevysvět-
litelná úmrtí několika lidí v
krátkých časových interva-
lech po sobě. Tato záhada byla
postupně vysvětlena, jakmile
bylo zjištěno, že všichni ze-
mřelí či přiotrávení lidé krát-
ce před smrtí nebo hospitali-
zacípožilialkohol.Smrtelnáči
zdraví ochromující dávka če-
kala uvnitř lahví s alkoholem.
Šizený nebo také „pančova-
ný“ alkohol se objevil na ně-
kolika místech republiky.
Dávka metanolu, která vzniká
při alkoholovém kvašení, by-
la tak vysoká, že nejednoho
člověka muselo napadnout,

zda je v počínání výrobců ur-
čitý záměr či nikoli. Pokud
ano, pak jaký?

Z dostupných informací
jsem vyvodila hlavní důvody,
proč tato situace mohla vznik-
nout. Každého určitě napad-
ne, že výrobci, kteří alkohol
dodávají větším firmám, chtě-
li prostě na jeho výrobě více
profitovat a zároveň ušetřit. Z
toho důvodu výrobu alkoholu
značně ošidili, a způsobili tím
nemalé škody. Ano, peníze do-
kážou některé lidi ovlivnit tak
razantně, že nehledí už ani na
to, zda někoho ohrozí na živo-
tě. Nyní už nejsou žádné po-
chyby a je téměř jisté, že mezi
námi je bohužel spousta tako-
vých.

Je velice smutné, že šíření
„pančovaného“ alkoholu byl
pravděpodobně úmyslný čin.
Můžeme se dohadovat, zda ná-
hodou nejde o cílené poškození
poměrně rozsáhlé skupiny al-
koholiků u nás. Tento alkohol
jim měl snad otevřít oči a být
jim výstrahou (avšak nelid-
skou)? Nebylo by to poprvé,
kdy bychom byli svědky vylo-
ženě lidského zla. Jak může ně-
koho těšit ubližovat nebo do-
konce ničit lidský život? Ať je
už záměr jakýkoli, zemřelo na-
prosto nevinně i několik „ne-
alkoholiků“!

Představte si, že si jednou za
čas dáte v rámci oslavy snad
ani ne celou skleničku, a ná-
sledně už se ani neprobudíte…

Nebo v jiném případě oslepne-
te, což je také jeden z projevů
otravy větší dávkou metanolu.
Je to sice cynické, ale přemýš-
lím o tom, která ze zmíněných
variant „postižení“ je vlastně
horší.

Domnívám se, že muselo do-
jít k nějakému „obrannému re-
flexu“, aby nepřibývaly další
oběti tohoto veřejného smrtel-
ného alkoholového dýchánku.
Vyhlášení prohibice hodnotím
pozitivně, ačkoli se mnou za-
jisté nebude řada z vás souhla-
sit. Pro rozumné lidi platila
snad již dříve, než byla vůbec
vyhlášena. Avšak ti alkoho-
lem rozumu zbavení se snaží
nelegálně alkohol shánět dále,
hrdě se pak fotí s lahví v ruce a

své fotky zveřejňují na sociál-
ních sítích. V podstatě – jejich
věc, někdy následně jejich pro-
blém a hlavně jejich vlastní po-
tupení se před širokou veřej-
ností. (O nemalých finančních
nákladech na léčení se ani zmi-
ňovat nebudu…)

Někdy si říkám, že by u nás
prohibice mohla setrvat i na-
dále. Jen si vezměte, že v se-
verských státech, jako je na-
příklad Norsko, prohibice pla-
tí a lidé tam žijí na mnohem
vyšší úrovni než my. I jejich
veřejné sektory jsou lépe or-
ganizované. Poukážu třeba na
zdravotnictví. Mohlo by se pak
stát, že by pacienta ošetřoval
lékař se dvěma nebo i více pro-
mile alkoholu v krvi? Alkohol

je velmi špatný pán. Kvůli ně-
mu lidé dokážou být neuvědo-
mělíavůbecpřitomnezáležína
jejich postavení. Stává se pak
to, co se stalo i nyní – lidé pili al-
kohol i přesto, že věděli, že ně-
kde ve vzduchu (konkrétně
spíše v láhvi) číhá nebezpečí v
podobě smrtelné dávky meta-
nolu. Už proto bych byla pro za-
vedení prohibice, případně
dlouhodobější, než je očekává-
no. Přidá se ke mně někdo?

V článku vyjadřuje svůj ná-
zor Gabriela Stašová, student-
ka 2. ročníku Ostravské uni-
verzity v Ostravě, která v prů-
běhu svého studia absolvuje ta-
ké disciplíny cíleně vytvořené
pro studenty se specifickými
potřebami.
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